
توقف رشد اعتياد در كشور
رئي�س س�ازمان ام�ور اجتماع�ي كش�ور ب�ا اش�اره ب�ه كاهش 
ش�اخص هاي آس�يب هاي اجتماعي در دو س�ال اخي�ر گفت: در 
حوزه اعتياد نيز با توقف رش�د اعتياد در كش�ور روبه رو هستيم. 
محمد عباسي، رئيس سازمان امور اجتماعي كش��ور با اشاره به طرح 
جامع آس��يب هاي اجتماعي و تدوين برنامه جامع درباره آن در دولت 
س��يزدهم اظهار داش��ت: وظايف و ظرفيت هاي دس��تگاه ها در حوزه 
آسيب هاي اجتماعي احصا و دفترچه اي در اين باره تدوين شده است. 

وي اضافه كرد: رئيس جمهور سازمان امور اجتماعي را مكلف كرده است 
عملكرد همه دستگاه هاي مربوط در حوزه آسيب هاي اجتماعي را روزانه 
به طور مستمر رصد كرده و سازمان هايي را كه به وظايف خود در اين 

زمينه عمل نمي كنند، به شوراي اجتماعي كشور معرفي كند. 
معاون وزير كشور تأكيد كرد: اين اقدام در حقيقت نوعي شتاب بخشي 
دس��تگاه ها در اجراي وظايف خ��ود در كنترل و كاهش آس��يب هاي 
اجتماعي است.  عباسي درباره آمارهاي آسيب هاي اجتماعي در كشور  
گفت: خوشبختانه مسئله مربوط به حوزه طلاق در دو سال اخير دولت 
سيزدهم كاهش داشته است. همچنين در حوزه اعتياد، روند رشد آن 
در جامعه ايران متوقف شده است.  رئيس سازمان امور اجتماعي كشور 
با اشاره به كاهش سكونتگاه هاي غيررس��مي به دليل توجه دولت به 
نقاط حاشيه اي در كشور  تأكيد كرد: با وجود همه كاهش ها، بايد به اين 

موضوعات همچنان توجه صورت گيرد. 

»روزي كه ش��ايد در همه اروپا 12 تن يافت نمي ش��دند كه نوشتن و 
خواندن بدانند، در نيشابور 12 هزار قلمدان مرصع بيرون مي آمدند تا 
يك حديث را از زبان فرزند پيامبر)ص( بنويسند« اين جمله اي است 
كه استاد محمدرضا حكيمي در كتاب »دانش مسلمين« گفته است 
و بس��ياري از تاريخ نگاران اروپايي خود بر اين گزاره صحه گذاش��ته و 

شرمسارانه تأييدش كرده اند.
 زيگريد هونكه، تاريخ نگار و فرهنگ پژوه شهير اروپايي در كتاب خود 
به نام فرهنگ اسلام در اروپا ضمن مقايس��ه دو فراز از تعاليم اسلام و 
مسيحيت به بررس��ي جايگاه علم و كتابخواني در دو فرهنگ اسلامي 
و اروپايي مي پردازد. او فرمايش��ي از پيامبر اس��لام از منابع اس��لامي 
نقل مي كند كه» هركس در راه كس��ب علم بكوشد، عبادت خداوند را 
كرده است« و همچنين » علم آموزي بر تمام مسلمانان واجب است«. 
زيگريد هونكه سپس به فرازي از كتاب مقدس مسيحيت اشاره مي كند 
كه در آن به سرزنش علم آموزي و مطالعه و تحقيق پرداخته شده است. 
» مگر خداوند دانش اين جهان را حماقت نناميده است. من مي خواهم 
از بين ببرم دانش دانش��مندان را و مردود كنم شعور باشعوران را. خدا 
براي جهان سرنوش��ت احمقانه اي انتخاب كرده است تا دانشمندان و 
عالمان را سرشكسته و شرمسار گرداند« هونكه با مقايسه اين دو فراز 
از دو فرهنگ كه آن را » دو درك متفاوت از دو جهان مختلف همچون 
آب و آتش« مي داند، معتقد است اين دو طرز فكر دو طريق مختلف را 

در عالم شرق و عالم غرب ايجاد نموده است. 
سايه سنگين و مرتفع كليسا هر چه بيش��تر به طرف آسمان كوشيده 
و كشيده بود، علوم زميني از هر نوع را به قهقهرا كشاند. حتي در سال 
12۰۹ ميلادي مجمع كليساي پاريس رسماً رهبانان و مسيحيان را منع 
كرد كه كتاب هاي علوم طبيعي بخوانند و اين كار را گناهي نابخشودني 
خواند. تنگ فكري اروپايي هرگونه خلاقيت اس��تعداد را خفه مي كرد. 
هر تحقيق و پژوهش مستقلانه اي را مانع مي شد و گاه اگر پنهاني فكر 
و انديشه اي با دوات هاي سياه بر كاغذهاي س��پيد نوشته  مي شد هم 
كاغذها و هم آن متفكر را در ملأعام در ميان هيزم ها مي سوزاند. همزمان 
يا اين وضعيت لجن بار تاريك و جاهلانه و علم ستيزانه اروپا، مسلمانان 

اما دلباخته كتاب بودند. 
آنها كه طبق آموزه هاي اسلامي ارزش فراواني براي علم و دانش قائل 
بودند و مهم ترين و بهترين راه ترويج و حفظ علوم و آثار فكري را كتابت و 
مسئله كتابخواني يافته بودند، اقدام به احداث كتابخانه هاي بسيار عظيم 
و مملو از كتاب هايي در همه علوم كرده بودند. فاطميان مصر با تأسيس 
كتابخانه بزرگ دارالعلم هزارو8۰۰ جلد در علم فلسفه و 6هزارو5۰۰ 
جلد در علوم رياض��ي و هزاران جل��د در علوم گوناگ��ون جمع آوري 
كرده بودند. همچنين يكي از خلفاي فاطمي مصر كتابخانه اي بس��يار 
بزرگ به كمك معماران بزرگ جهان اس��لام در فسطاط بنا نمود كه 
شامل تالاري بزرگ و وسيع در وسط و قفسه هايي شامل هزاران جلد 
كتاب در اطراف بود و همين كتابخانه الهام بخش ايجاد كتابخانه هاي 

نوين جهان است. 
اين دلباختگي و شيفتگي بي غايت مسلمين و اهتمامشان بر كتاب و 
كتابخواني به قدري بود كه در جنگ عموريه و آنكارا بر خلاف رسم رايج 
جنگ ها كه تسليم سلاح هاي جنگي و زنان طرف مقابل را شرط صلح 
اعلام مي نمودند، مسلمانان تسليم كتاب هاي قديمي يوناني را شرط 
صلح با بيزانس اعلام كردند. همچنين مأمون عباس��ي پس از پيروزي 
بر روم شرقي از ميخاييل سوم خواست تمام آثار فلسفه كه تا آن زمان 
به عربي ترجمه نشده بودند، به عنوان خراج جنگي تحويل مسلمانان 
دهد و اروپايي ها كه اين كتاب ها را كاغذپاره هايي بي ارزش و كم اهميت 
مي دانستند با كمال ميل و رغبت تمام آنان را تحويل مسلمين نمودند. 
در طول تاريخ جنگ هاي مسلمانان و مسيحيان، همواره شرط تسليم 
و تقديم كتب قديم يوناني يكي از ش��روط دائمي مس��لمانان مي شود 
و اروپايي ها به طمع اينكه ش��ايد بتوانند با اين نوش��ته هاي كم ارزش 
و دس��ت وپا گير كهن يوناني، حاكمان اس��لامي را با خود همراه كنند 
بسياري از كتب مربوط به پزشكي و داروس��ازي و شيمي را در اختيار 

سپاهيان اسلام قرار مي دادند. 
اين عش��ق وافر به كتاب مختص طبقه علما و دانش��مندان مسلمان 
نماند و توده مس��لمانان نيز در پي سفارش��ات مكرر ديني علاقه مند 
به كتابخواني و كتابداري ش��دند، بنابراي��ن كتابخانه هايي عمومي با 
گنجايش چندين هزار كتاب در ري، بغداد و مصر بنا ش��د كه كتاب و 
دوات و كاغذ رايگان در اختيار مراجعين قرار مي دادند و حتي مقرري 
ويژه اي به محققان اين كتابخانه ه��ا اختصاص يافت، بنابراين از همان 
روزگار قديم و از قرون ابتدايي تمدن اسلامي علم آموزي و كتابخواني 
به يكي از علاقه مندي هاي ويژه عموم مس��لمانان تبديل ش��ده و تا به 
امروز نيز با همه پس��تي و بلندي هاي خود در ميان قاطبه مس��لمين 

ادامه يافته است.
 نمايشگاه هاي مختلف كتاب سالانه جهان اسلام از قاهره تا مسقط و 
اين روزها در تهران، فرصتي دوباره اس��ت براي توجهي بيشتر به اين 
سنت ديرينه اسلامي و بازيابي ارزش هاي مهم اسلامي در دانش گرايي 
و كتابخواني. توجه ويژه دوباره علماي ديني و به ويژه اهتمام فوق العاده 
رهب��ر معظم انقلاب در س��ال هاي اخير ني��ز قطعاً نقش بس��زايي در 
اوج گيري اين فرهنگ هميشه زنده اسلامي خواهد داشت. اميد كه با 
اقبال دوباره عموم مسلمين به اين مهم، باري ديگر جهان اسلام دوران 

طلايي خود را در عرصه علم  بازيابي كند. 

بيماران خاص و صعب العلاج همانگونه كه از نامشان 
پيداس�ت، افرادي هس�تند كه ب�ا بيماري هايي 
سخت دس�ت و پنجه نرم مي كنند؛  بيماري هاي 
پر هزينه اي ك�ه گاهي تا پاي�ان عمر، اف�راد را با 
خود درگير مي كن�د. به همين خاط�ر هم بود كه 
دو س�ال پيش صندوق حمايت از بيماران خاص 
و صعب العلاج راه اندازي ش�د ت�ا بتواند حمايت 
مناس�ب تري را از اين گروه بيماران داشته باشد. 
روز گذشته نيز محمد مهدي ناصحي در نشست 
خبري »روز بيماران خاص و صعب العلاج« با اشاره 
به اينكه حدود دو س�ال از عمر صندوق حمايت 
از بيماران خاص و صعب الع�لاج مي گذرد ،  گفت: 
» هنگامي كه اين صندوق ايجاد شد، ميزان بودجه 
تخصيص يافته معادل ۵ همت )۵ ه�زار ميليارد 
تومان( بود و در س�ال گذش�ته به ۷ همت رسيد 
و در حال حاض�ر، ميزان بودج�ه تخصيص يافته 
صن�دوق بيماران خ�اص و صعب العلاج در س�ال 
جاري مع�ادل ۹ همت اس�ت. «  با وج�ود بودجه 
خوبي كه به اي�ن صندوق اختصاص داده ش�ده و 
حمايت مناسبي كه از بيماران خاص و صعب العلاج 
دارد، ام�ا آنط�ور ك�ه اعظ�م پناهي مه�ر، مدير 
عامل و عض�و هيئت مدي�ره انجم�ن حمايت از 
بيماران كليوي ايران مي گويد اي�ن قانون خوب 
در اجرا ب�ا چالش هايي همراه  و لازم اس�ت  براي 
اجرايي ش�دن بهت�ر آن بازنگري هاي�ي صورت 
گيرد. گفت وگ�وي ما را درباره بيم�اران كليوي و 
حمايت هاي صندوق حماي�ت از بيماران خاص و 
صعب العلاج ب�ا مدير عامل و عض�و هيئت مديره 
انجمن حمايت از بيم�اران كليوي پيش رو داريد. 

خانم دكت�ر پناهي مه�ر در حال حاضر 
بيماران كليوي به عنوان يكي از بيماران 
خ�اص و صعب العلاج با چه چالش هايي 

مواجهند؟
انجمن بيماران كليوي ايران ه��م بيماران دياليزي 
و هم كلي��وي را تحت حمايت خود قرار داده اس��ت. 
بيماران كليوي فراز و نشيب هاي زيادي داشتند به 
خصوص مشكلات دارويي كه ما از مسئولان و وزارت 
بهداش��ت در اين رابطه مطالبه گري داشته ايم. يك 
روزي مصوبه صندوق حمايت از بيماران خاص اعلام 
ش��د و خبر خوبي بود و بچه ها خودشان را نشان دار 
كردند، اما در اجرا ضعيف عمل شد. خيلي از بيماران 
ما مي گويند وقتي فاكتور مي بريم به طور مثال كل 
مبلغ را نمي دهند و چالش هايي را ايجاد مي كنند و به 

درستي اين قانون اجرايي نشد. 
روز گذشته هم در نشست خبري رئيس 
سازمان بيمه سلامت از افزايش بودجه 
صن�دوق حماي�ت از بيم�اران خاص و 

صعب العلاج از ۷ به ۹ همت خبر داد، اما 
شما مي گوييد اين هزينه ها به درستي 

پرداخت نمي شود؟
بله. س��ال گذش��ته هم مبلغ قابل توجه��ي بودجه به 
اين صندوق اختصاص داده ش��ده بود، ام��ا بيماران به 
خصوص دياليزي ها ت��وان آمد و رفت زي��اد را ندارند. 
در حالي كه به آنه��ا مي گويند يا باي��د فاكتورها جمع 
ش��ود يا مبلغ قابل توجهي ش��ود تا ما بتوانيم پرداخت 
كني��م، ام��ا وقتي ه��م ك��ه فاكتورها جمع مي ش��ود 
هم��ان مبل��غ را نمي ريزن��د و مث��لًا نيم��ي از آن ي��ا 

 

7۰ ، 8۰درصد را مي ريزند. ما پيگيري هم كرده ايم، اما به 
نتيجه نرسيده است. در واقع مي خواهم بگويم ما قوانين 
خوبي داريم كه در كشور به نفع بيماران خاص تصويب 

شده است، اما در اجرا به درستي عمل نكرده ايم. 
خب در پيگيري ها به ش�ما چه پاسخي 

داده اند؟
در تماس تلفني با بيمه سلامت تهران به ما گفتند، 
چون مراجعه كننده زياد است، كسي نيست فاكتورها 
را ثبت كند و بايد كلي جمع شود و بعد ببرند. برخي 
از افرادي هم كه كل فاكتورها را جمع مي كردند و با 
هم تحويل مي دادند مي گفتند برخي از خدمات اينها 

ش��امل اين حمايت 
نمي ش��ود. اي��ن در 
حالي اس��ت كه يك 
بيم��ار ديالي��زي كه 
سرپرس��ت خانواده 
اس��ت و خودش هم 
تحت پوشش ماست، 
پول اي��ن را ندارد كه 

براي خريد داروها هزينه ه��اي چند ميليوني را ابتدا 
خودش پرداخت كن��د. اين بيم��اران وقتي به بيمه 
س��لامت مراجعه مي كنند، مي خواهن��د با دريافت 
مبلغي كه هزينه كرده ان��د، آن را ب��راي داروي ماه 
بعدشان داشته باش��ند. خيلي از اين بيماران آنقدر 
پول ندارند كه بخواهند 2۰ ميليون تومان پول بدهند 
و وقتي هم خيرين كمك مي كنند، ما پول را مستقيماً 
به حساب داروخانه مي ريزيم و فاكتوري وجود ندارد 
كه بخواهند براي دريافت پول برون��د. اين بيماران 
به لحاظ اقتصادي اغلب ضعي��ف و نيازمند حمايت 
هستند و چشمشان به كمك هاي خيرين است و اين 
روند كه فاكتورها را نگه دارند و بعد به يكباره بخواهند 

آنها را براي پرداخت ارائه بدهند، وجود ندارد. 

قب�ل از راه ان�دازي صن�دوق حمايت از 
بيم�اران خ�اص و صعب الع�لاج وضعيت 

چگونه بود؟
با راه اندازي صندوق يك قدم به جلو برداش��ته شد و 
خيلي خوب بود، اما حرف من اين است، آنچه مصوب 
ش��ده با آنچه اجرا مي ش��ود همراستا نيس��ت و اجرا 
ضعيف است. مي ش��ود اقداماتي انجام داد تا در اجرا 
بهتر عمل ش��ود. به طور نمونه از منزل اين نسخه ها 
را بارگذاري كرد و بارگذاري اينها براي اپراتور هم كار 

سختي است. 
در حال حاضر بيم�اران خ�اص ظاهراً از 
پوش�ش بيم�ه اي خاصي هم برخ�وردار 
هستند كه پوش�ش حمايتي خوبي دارد. 

درست است؟
صن��دوق بيم��اران خ��اص از بيمه بيم��اران خاص 
جداس��ت. صندوق بيماران خاص ب��راي داروهايي 
است كه شامل بيمه نمي شود يا بيماري كه بستري 
شده و خودش بايد پولش را بدهد. قانوني كه مصوب 
شده صد در صد بيمار را ديده و حمايت مي كند، اما 
خب يكسري مشكلاتي در اجرا پيش مي آيد و وظيفه 
ما   اين اس��ت كه مش��كلات را احصا كنيم و انتقال 

بدهيم تا برطرف ش��وند.  اما به طور كلي من از همه 
كس��اني كه اين قانون را مصوب  و از بيماران خاص 

حمايت مي كنند، ممنونم. 
درباره دفترچ�ه بيم�ه و حمايت هايي 
كه از بيماران خاص و بيم�اران كليوي 
صورت مي گيرد هم توضيح بدهيد. اين 
حمايت ها چگونه است و دفترچه بيمه 
بيماران خاص چه چيزهايي را پوشش 

مي دهد؟
 ما دو دسته بيمار داريم؛ پيوندي و دياليزي. پيوندي ها 
به محض پيوند جزو بيماران عادي مي شوند و دفترچه 
عادي مي گيرند، اما بيماران دياليزي دفترچه بيماران 
خاص را دارند ك��ه البته در حال حاض��ر به صورت 
الكترونيك��ي شده اس��ت و در مراكز ط��رف قرارداد 
بيماران خاص به اين بيم��اران خدمات رايگان ارائه 

مي شود. 
دياليز راي��گان، ويزيت و خدمت راي��گان براي اين 
بيماران در مراكز ط��رف قرارداد ارائه مي ش��ود، اما 
در عين حال اين بيماران با بيماري هاي ديگري هم 
دست و پنجه نرم مي كنند. به طور نمونه يكسري هم 
داروهاي مكمل اس��ت، اين بيماران ضعيف هستند 
و باي��د داروهاي مكمل��ي تهيه كنند كه خودش��ان 

هزينه هايش را مي دهند. 
در واق�ع صن�دوق بيم�اران خ�اص و 
صعب العلاج براي مواردي است كه بيمه 

آنها را پوشش نمي دهد؟
 بل��ه، مث��لًا وقتي بيم��اران بس��تري مي ش��وند يا 
دندانپزش��كي مي روند يا با بيم��اري ديگري مواجه 
مي ش��وند كه مختص بيماري خاصش��ان نيس��ت. 
صندوق بيم��اران خاص و صعب العلاج در راس��تاي 
حمايت از اين بيماران تش��كيل ش��ده و با نشان دار 
ش��دن اين بيماران از آنها حمايت مي شود. مشكل 
ما اين است كه اين هزينه ها را به صورت تكي قبول 
نمي كنند و بعد هم كه فاكتورها جمع مي ش��ود هم 
گاهي مبلغ كامل پرداخت نمي شود و از آنجايي  كه 
اين بيماران ضعيف هستند و توانايي مادي و سلامتي 

لازم را ندارند با چالش مواجه مي شوند. 
درباره بيم�اران پيوندي چط�ور؟  اين 
بيماران ه�م بايد داروهاي�ي را تا پايان 
عم�ر مص�رف كنن�د. در رابطه ب�ا اين 

بيماران مشكلي وجود ندارد؟
بيم��اران پيوندي اميد ب��ه زندگي بيش��تري دارند 
و مي توانند به زندگ��ي عادي باز گردن��د. اينها بايد 
داروهاي سركوب كننده ايمني و داروهاي ديگري را 
دريافت كنند. در چند سال اخير اينها هم با نوسانات 
دارويي مواجه بوده اند. در حال حاضر داروي پروگراف 
خارجي كمياب شده و برخي از بيماران به نوع ايراني 

آن حساسيت دارند. 

نگراني مردم در خصوص بقای سرسبزی پارك هاي شهر 

   فضايسبززيرچكمهساختوساز

صندوق حمايت از بيماران خاص در اجرا چالش دارد
گفت وگوي »جوان« با مدير عامل و عضو هيئت مديره انجمن حمايت از بيماران كليوي ايران درباره وضعيت حمايتي از بيماران كليوي

قانون براي همه لازم الاجراست به جز شهرداري! 
چراكه به راحتي در داخل پارك ، حصار مي كشد 
و در آنجا س�اخت و س�از را آغاز مي كند، بدون 
اينكه حتي يك تابلو يا بنري  جهت اطلاع رساني 
به عموم نصب كرده باشد. بعد از آن هم جنجال به 
راه مي افتد و افكار عمومي را درگير خود مي كند، 
اما چه كسي پاس�خگوي اين شرايط پيش آمده 
خواهد  بود؟ هيچ كس! البته مسئولان و مديران 
شهري براي فيصله دادن به ماجرا، دلايل متفاوتي 
از اين ساخت وساز را به زبان آوردند، اما از آنجايي 
كه گفته هايش�ان با يكديگر متناقض بود، آتش 
نارضايتي ش�هروندان را بيش از پيش ش�عله ور 
كرد؛ يك نفر از مس�ئولان گفت حصاركشي در 
پارك لاله ب�ه دليل س�اخت فرهنگس�را انجام 
ش�ده و مس�ئول ديگر، چند روز بعد اعلام كرد 
اين كار براي س�اخت كارگاهي، جه�ت تعمير و 
نگهداري پارك اس�ت)!( اما چ�ه كارگاهي و چه 
تعميري؟! كس�ي نمي داند! اين اظه�ارات ضد و 
نقيض شائبه  اي را نيز به وجود آورده است؛ اينكه 
مديران ش�هري با صداقت با ش�هروندان سخن 
نمي گويند. بدون ش�ك س�اخت و س�از داخل 
پارك كه موجب آسيب به فضاي سبز و درختان 
مي ش�ود بايد ه�ر چه س�ريع تر متوقف ش�ود. 

مدتي است تصاويري از حصاركشي در بخش جنوبي 
پارك لاله منتشر شده، برخي از شهروندان و همچنين 
فعالان محيط زيس��ت از بيم آنكه درختان كهنسال 
اين پارك قديمي و فضاي س��بز دل انگيزش قرباني 
سازه هاي انسان س��اخت مي ش��ود، تجمع كردند و 
اعتراض خود را نسبت به حصاركش��ي در اين پارك 
نش��ان دادند. در اين ميان برخي از فع��الان مجازي 
متن هايي را در انتقاد به ساخت و ساز داخل پارك در 
شبكه هاي اجتماعي نوشتند. بعد از حدود 1۰ روز از 
جنجال حصاركش��ي در پارك لاله، روز گذشته مدير 
بوستان هاي ش��هر تهران اعلام كرد: »حصاركشي در 
بوستان لاله براي ايجاد كارگاهي در خصوص تعميرات 
و نگهداشت پارك است. « موضوعي كه بيشتر شبيه به 
عقب نشيني مي ماند تا واقعيت، چراكه اين اظهارنظر 
ديرهنگام با صحبت هاي ساير مديران شهري در اين 

مدت تناقض دارد. 

 از تذكر ش�وراي ش�هر ت�ا واكنش س�ازمان 
بوستان ها

روز يك ش��نبه مهدي چمران، رئيس ش��وراي شهر 
تهران پيش از آغاز جلس��ه شوراي ش��هر تهران در 
پاسخ به پرسشي درباره حصاركش��ي در پارك لاله 
به خبرنگاران گفت: »هنوز مش��خص نيس��ت براي 
چه موضوعي اين كار انجام شده است. براساس آنچه 
پرسيده شده، پس از جشن هاي ماه رمضان احساس 
ش��ده كه در آنجا نياز به چنين فضايي وجود دارد. « 
چمران ب��ا بيان اينكه قرار نيس��ت درخت��ي در اين 
محدوده قطع شود و اجازه چنين كاري را نمي دهد، 
گفت: »در شوراي دوره سوم مصوبه اي داشتيم كه در 
بوستان هاي بزرگ مي توانند براي خدمات مورد نياز 
بوستان، ساخت وساز انجام دهند و اين موضوع تنها 
محدود به كتابخانه و مسجد شد و اگر ساخت وساز از 
ملزومات پارك باشد به شرط عدم قطع درخت امكان 
دارد. « اما مگر مي شود درختان تنومند و كهنسالي 
كه در جاي جاي اي��ن پارك ق��رار گرفته اند، هنگام 

ساخت وساز هيچ آسيب نبينند؟
علاوه بر آن، روز ش��نبه نيز مه��دي اقراريان، عضو 
شوراي ش��هر تهران با حضور در پارك لاله در مركز 
اين شهر در ويدئويي اشاره كرد كه شهرداري حدود 
3هزار متر مربع از پارك را بسته و با قصد ساخت و ساز 
حصاركشي كرده است. او افزود: »اين محدوده انبوهي 
از درختان را دارد و ش��ورا اجازه »اعدام درختان« را 

نخواهد داد.«
سوده نجفي، عضو هيئت رئيسه شوراي اسلامي شهر 
تهران نيز در تذكري گفت: »در روزهاي اخير شاهد 
بوديم بخش قابل ملاحظ��ه اي از پارك لاله كه گفته 
مي شود 3 هزار متر است توسط شهرداري حصاركشي 
ش��ده و براس��اس اخباري كه به صورت غيررسمي 
از شهرداري ش��نيده ايم قرار اس��ت در آن مجموعه 
فرهنگي ساخته شود كه تأكيد داشتند ساخت اين 
مجموعه بدون قطع درختان صورت خواهد گرفت. 
شهرداري منطقه عنوان مي كند كه اين اقدام توسط 
سازمان بوستان ها صورت گرفته و ما نقشي نداشتيم، 
اما دستور توقف داده ايم. سؤال بنده اين است وقتي 
گفته مي ش��ود بدون قط��ع درختان يعن��ي در اين 
محوطه بزرگ حدود 3 هزار متر كه حصاركشي شده 
هيچ درختي نيس��ت؟! اين با واقعيت تطابق ندارد و 

اصلًا پارك لاله فاقد فضاي اينچنيني است كه در آن 
درختان تنومند وجود نداشته باشند.«

پس از آن، روز گذش��ته علي محمد مختاري، مدير 
عامل س��ازمان پارك ها و فضاي سبز شهر تهران در 
واكنش به اين اظهارنظرات گفت: »حصاركشي براي 
ايجاد كارگاهي در خصوص تعميرات و نگهداش��ت 
پارك اس��ت و اصلًا قصد ساخت وساز و قطع درخت 
نداريم. « هنوز جزئيات ساخت اين كارگاه مشخص 
نشده اس��ت، اما محصور ش��دن 3 هزار متر مربع از 
پارك به دليل ساخت كارگاه هم خلاف واقع به نظر 

مي رسد. 
 »زنده باد درخت« شعار يا واقعيت؟

بارها و بارها اعضاي شوراي شهر و همچنين مديران 
شهري تأكيد كرده اند كه در ساخت وسازهاي انجام 
شده در پارك ها، هيچ درختي قطع نخواهد شد، اما 
وقتي مساحت 3 هزار متر مربع حصاركشي مي شود، 
چطور مي توان توقع داشت كه شهروندان، قطع نشدن 

درختان را باور كنند؟ 
مدتي اس��ت بنرهايي با عنوان »زن��ده باد درخت« 
در اتوبان ها و خيابان هاي ش��هر نصب شده اس��ت، 
بنرهايي كه با حصاركش��ي پارك هاي شهر و انجام 
عمليات ساخت و ساز در آنها، همخواني ندارد. عمده 
شهروندان حصاركشي فضاي وسيع در پارك لاله را 
كه مملو از درختان كهنس��ال است »درخت كشي« 

مي نامند، به همين دليل اگر ه��زاران بنر »زنده باد 
درخت« هم در جاي جاي شهر نصب شود، بعيد است 

كسي آن را باور كند. 
برخ��ي از كارشناس��ان ش��هري و محيط زيس��تي 
معتقدند براي حف��ظ درختان در ته��ران بايد تمام 
آنها پلاك گذاري ش��وند تا نگراني ه��ا از بابت قطع 
درختان در چنين عمليات ساخت و  سازي برطرف 
شود، عملياتي كه مبهم است و مدير عامل سازمان 
بوستان ها بعد از حدود يك ماه حصاركشي علت آن 

را مطرح مي كند. 
 حصاركشي در پارك، ممنوع!

نه تنها پارك لاله بلكه هر پارك ديگري كه حصاركشي 
شود براي شهروندان س��ؤال ايجاد مي كند كه قرار 
اس��ت در آنجا چه چيزي ساخته ش��ود. شهروندان 
مي خواهند بدانند كه در اين وضعيت آلودگي هوا كه 
بايد درختان و فضاي سبز موجود را حفظ كرد، چرا 
بايد ساخت و  سازي انجام ش��ود كه اين فضاي سبز 
را به خطر بيندازد. به علاوه اينكه وقتي ش��هرداري 
تهران نتوانسته است معضل ترافيك را حل كند، چرا 
با ساخت و س��از هر چيزي كه به دنبال آن است، به 
ترافيكي كه از حل آن عاجز مانده است، دامن مي زند؟ 
اصلًا اگر در پارك هاي بزرگ شهر فضاي خالي وجود 
دارد، چرا اين فضاهاي خالي با درختان ديگر پر نشود 

تا باري از معضل آلودگي هوا را كم كند؟

در اين مدت برخي از فعالان رس��انه و محيط زيست 
نيز نسبت به ساخت و ساز پارك لاله واكنش نشان 
داده اند. حنيف رضا گلزار، فعال محيط زيست در اين 
رابطه نوشت: »بيش از 3 هزار مترمربع از فضاي سبز 
بوستان لاله، براي ساخت فرهنگسرا حصاركشي شده 
و به زودي تغيير كاربري خواهد يافت. آقاي شهردار! 
فرهنگ عموم��ي جامعه با قطع درختان كهنس��ال 
و س��رهم بندي آجر و س��يمان و تير آهن ارتقا پيدا 

نمي كند. لجبازي با افكار عمومي را تمام كنيد!«
آزاده مختاري، روزنامه نگار نيز در اين رابطه بيان كرد: 
»درختان را قطع نكنيد. الان حتي فصل جابه جايي 
درختان نيست! يعني شهر زمين و جا ندارد، فقط بايد 

وسط پارك ها، درخت نابود كنيد؟«
در اين مي��ان برخ��ي از فع��الان محيط زيس��ت و 
كارشناس��ان معماري نيز معتقدند اصلًا مهم نيست 
كه در بوس��تان لاله و ساير بوس��تان هاي ديگر، چه 
چيزي ساخته مي شود، فضاي فرهنگي يا كارگاهي 
تعميري، هيچ فرقي نمي كن��د، چراكه طبق مصوبه 
»منع احداث ابنيه در بوستان ها«ي شوراي اسلامي 
شهر تهران در سال 13۹1، هيچ گونه ساخت وسازي 
در پارك ها نبايد انجام ش��ود. دغدغه اين افراد فقط 
درختان نيس��ت، بلكه آنها مي گويند تمام محوطه 
بوس��تان ها كه جزو پهنه G )پارك هاي عمومي( به 

حساب مي آيد نبايد با ساخت و ساز بلعيده شود. 
 جنجالي ب�ه قيمت كاهش اعتب�ار مديريت 

شهري
بدون  ش��ك اگر س��ازمان بوس��تان ها و فضاي سبز 
شهرداري تهران در همان ابتدا تابلو يا بنري را نصب 
مي كرد و هدف از حصاركشي را روي آن مي نوشت، 
چنين جنجال گسترده اي ايجاد نمي شد؛ جنجالي كه 
به قيمت كاهش اعتبار شهرداري نزد عموم شهروندان 

تمام شده است. 
البته نمي توان منكر كارهاي خوب شهرداري در تمام 
اين مدت شد، اما آنچه  باعث بدبيني مردم و موضع 
گرفتن آنه��ا بابت تصميمات اينچنيني ش��هرداري 
مي ش��ود، عدم اطلاع رس��اني به موق��ع و همچنين 
گفته هاي خلاف واقع  آنهاست؛ موضوعي كه اگر باز 
هم از سوي مديران شهري تكرار شود، معلوم نيست 
بي اعتمادي شهروندان نسبت به مديريت شهري را 

تا كجا پيش ببرد. 
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